
گروه سیاسی: در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی، 
طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی به ۲ وزارتخانه مستقل 
با عناوین وزارت راه و ترابری و وزارت مس��کن مورد بررسی 
قرار گرفت. این طرح که به صورت فوریتی مطرح شده بود، در 
نهایت با 153 رای مخالف، 106 رای موافق و ۲ رای ممتنع، 

به تصویب نرسید.
حامیان طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی بر این باورند 
که این اقدام می تواند به بهبود عملکرد هر یک از وزارتخانه ها 
کمک کند و امکان تمرکز بیش��تر روی مس��ائل خاص هر 
حوزه را فراهم آورد. آنها معتقدند با تفکیک، مدیریت بهتر و 
پاسخگویی بیشتری به نیازهای جامعه صورت خواهد گرفت. به 
عنوان مثال، در حوزه مسکن، تفکیک می تواند تمرکز بیشتری 
برای تأمین مسکن مناسب اقشار کم درآمد را در پی داشته 
باشد و در حوزه حمل و نقل نیز می تواند به بهبود زیرساخت ها 

و خدمات عمومی منجر شود.

مخالف��ان این طرح نیز نگرانی هایی را مطرح کردند. آنها 
به هزینه های اضافه ناش��ی از ایجاد ۲ وزارتخانه جدید اشاره 
کردند و گفتند این اقدام ممکن است مشکلات موجود را حل 
نکند و به پیچیدگی های مدیریتی بیشتری منجر شود. برخی 
نمایندگان نیز تأکید کردند که تفکیک وزارتخانه نمی تواند 
بحران مسکن را حل کند و ممکن است روند تصمیم گیری 
را طولانی تر کند. همچنین آنها بر این نکته تأکید کردند که 
در شرایط کنونی اقتصاد کشور، ایجاد ۲ وزارتخانه جدید ممکن 
است بار مالی بیشتری بر دوش دولت بگذارد و منابع موجود را 

به جای استفاده موثر، صرف هزینه های اداری کند.
دولت نیز با این طرح مخالفت کرده است و در نامه ای به 
مجلس اعلام کرد این موضوع در هیات وزیران بررسی شده 
و با آن مخالفت شده است. دولت بر اهمیت حفظ ساختارهای 
فعلی تأکید دارد تا از افزایش هزینه های اداری جلوگیری شود. 
همچنین دولت معتقد است باید بر اصلاحات درون سازمانی 

تمرکز کرد تا بهره وری بیشتری حاصل شود.
عدم تصویب این طرح نش��ان دهنده چالش های موجود 
در مدیریت کلان کشور است. نمایندگان مجلس با توجه به 
شرایط اقتصادی کشور، بر اهمیت حفظ ساختارهای فعلی 
تأکید کردند. این تصمیم می تواند به عنوان یک سیگنال به 
دولت و سایر نهادهای مرتبط تلقی شود که نیاز به اصلاحات 
بنیادی وجود دارد اما این اصلاحات باید با دقت بیشتری مورد 

بررسی قرار گیرند.
کارشناس��ان اقتصادی نیز نسبت به این موضوع واکنش 
نشان داده اند. برخی از آنها بر این باورند که تفکیک وزارتخانه ها 
می تواند به افزایش شفافیت و پاسخگویی منجر شود اما در عین 
حال باید توجه داشت که صرفا تغییر ساختار اداری نمی تواند 
مشکلات عمیق تری مانند بحران مسکن یا ناکارآمدی سیستم 
حمل و نقل را حل کند. آنها پیش��نهاد می کنند بهتر اس��ت 
نمایندگان مجلس بر ایجاد سازوکارهای جدید برای بهبود 

همکاری بین نهادهای مختلف تمرکز کنند.
در مجموع عدم تصویب این طرح نشان دهنده نیاز به توجه 
بیشتر به نیازهای واقعی مردم و استفاده بهینه از منابع موجود 
است. نمایندگان باید تلاش کنند راهکارهایی برای حل بحران 
مسکن و سایر چالش های اجتماعی پیدا کنند. این امر مستلزم 
همکاری نزدیک بین دولت، مجلس و بخش خصوصی است 
تا بتوانند با همفکری و برنامه ریزی مناسب، مشکلات موجود 

را شناسایی و راه حل های کارآمدی ارائه دهند.
به نظر می رس��د ب��رای حل معضلات فعلی، نیاز اس��ت 
سیاس��ت گذاران نه تنها به دنبال تغییرات ساختاری باشند، 
بلکه باید به دنبال ایجاد برنامه های عملیاتی و اجرایی باشند 
که بتوانند در کوتاه مدت و بلندمدت اثرات مثبتی بر زندگی 
مردم بگذارند. در نهایت، موفقیت هر گونه اصلاح یا تغییر در 
ساختارها بستگی به توانایی در شناسایی مشکلات اصلی و 

ارائه راهکارهای موثر دارد.

مخالفت مجلس با کلیات طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی

ایست مجلس به 

گروه سیاس�ی: س��یدعباس عراقچی که برای ش��رکت در 
هش��تمین کنفرانس کشورهای حاش��یه اقیانوس هند به 
مسقط سفر کرده است، دیروز رایزنی هایی با همتای هندی 
خود داشت و همچنین سخنانی پیرامون موضوع حضور و 
سرمایه گذاری هند در بندر چابهار بیان کرد. وزیر امور خارجه 
گفت هند بر سر موضوع معافیت های تحریمی بندر چابهار با 

دولت آمریکا در ارتباط است. 
مساله علاقه مندی هند در توسعه پروژه های بندر چابهار به 
سال های اواسط دهه 90 و پس از امضای برجام برمی گردد. 
در آن زمان هند با اختصاص ۸5 میلیون دلار برای ساخت 
اسکله و تجهیز آن به جرثقیل  های موردنیاز، کار در این بندر 
را آغاز کرد و حتی قراردادی بین ایران و هند برای ساخت 
خط آهن بین چابهار و زاهدان امضا شد اما این موضوع مدتی 
مسکوت ماند تا اینکه اردیبهشت 139۷، آمریکا به   صورت 

یکجانبه از توافق برجام خارج شد. 
پس از خروج ترامپ از برجام، در اوج دوره   فشار حداکثری، 
در خرداد 1399 خبری در رس��انه  های غربی و متعاقبا در 

رس��انه  های داخلی مبنی بر »اعطای معافیت تحریمی« از 
س��وی آمریکا به هند برای توسعه  بندر چابهار منتشر شد. 
این در حالی بود که آنچه از سوی آمریکا به هند اعطا شده 
بود، نه یک »معافیت تحریمی« بلکه یک »استثنای بسیار 

محدود تحریمی« بود.
مساله سرمایه گذاری هند در پروژه های بندر چابهار از آن 
زمان مطرح بوده و اکنون نیز عراقچی در مسقط اعلام کرده 
هند با دولت آمریکا درباره موضوع معافیت های تحریمی درباره 

بند چابهار در ارتباط است.
عراقچی در گفت وگو با رسانه هندی »ویون« در حاشیه 
کنفرانس اقیانوس هند در مسقط گفت: ما توافقی 10 ساله 
داریم. برخی مسائل مربوط به طرف سوم است و طرف هندی 
در حال رایزنی با آمریکا در این باره است. چابهار بندر بسیار 

مهمی است و اهمیتی راهبردی دارد.
قرارداد 2024 ایران و هند ■

اشاره عراقچی به توافق 10 ساله بین ایران و هند، مربوط 
به سال ۲0۲۴ و توافق همکاری 10 ساله میان شرکت های 

»ایندیا پورتس گلوبال لیمیتد« و سازمان بنادر و دریانوردی 
ایران است که به هند اجازه می دهد این پایانه را اداره کند.

بر این اساس هند متعهد به سرمایه گذاری قابل توجهی 
در زیرس��اخت های چابهار، بویژه پایانه شهید بهشتی شده 
است که شامل تامین مالی تجهیزات بنادر، لایروبی و احداث 

تاسیسات مرتبط است.
عراقچی همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه به 
اخبار منتشرشده درباره »لغو معافیت های تحریمی بندر چابهار 
توس��ط دولت ترامپ«، چه دیدگاهی درباره همکاری های 
طرفی��ن در این زمینه دارد، گفت: ما یک توافق 10 س��اله 
با هن��د درباره بندر چابهار داریم. می دانیم که مس��ائلی از 
س��وی طرف سوم مطرح شده و هندی ها در حال رایزنی ها 
با آمریکایی ها در این باره هستند. بنابراین تصمیم گیری در 
این باره را به دوس��تان مان واگذار می کنیم. از نظر ما، بندر 
چابهار یک بندر بسیار مهم است که هند را به ایران، آسیای 
مرکزی و سایر مناطق متصل می کند. این بندر برای هر دو 
طرف اهمیتی استراتژیک دارد. از سوی هر دو طرف عزمی 

ب��رای همکاری، بو یژه از طریق بندر چابهار وجود دارد. یک 
همکاری 10 ساله وجود دارد، بنابراین باید ببینیم چگونه بر 

این مشکلات غلبه می کنیم.
اهمیت بندر چابهار ■

بندر چابهار در منطقه   مکران، تنها بندر اقیانوسی کشور 
است که دارای مزایایی چون عمق مناسب برای پهلوگیری 
کش��تی  های تجاری و اقیانوس  پیما، فاصله  کمتر نسبت به 
بنادری چون بندرعباس به دریای آزاد، خارج بودن از منطقه  
حس��اس تنگه  هرمز و دسترسی مناس��ب به آبراه  های آزاد 
است. علاوه بر این، چابهار با قرار گرفتن در مسیر ۲ گذرگاه 
بین المللی، ظرفیت تبدیل  شدن به قطب و نقطه   اتصال تجاری 
بین بخش قابل  توجهی از جمعیت جهان )حدود ۴0 درصد( 
در کشورهای ایران، پاکستان، افغانستان، هند، چین و روسیه 
را دارد. در کن��ار ای��ن موضوع، باید به رقابت هند و چین و 
همینطور هند و پاکستان و مسأله بندر گوادر نیز اشاره کرد.
به دلیل موقعیت خاص بندر چابهار، هندوستان علاقه مند 
به سرمایه گذاری درباره آن است اما همان طور که گفته شد، 
هند سال 1396 )۲016( و پس از برجام، قراردادی پیرامون 
سرمایه گذاری در چابهار با ایران به امضا رساند که این قرارداد 
در سال گذشته میلادی )۲0۲۴( با اندکی تغییرات در میزان 
سرمایه گذاری این کشور، مجددا با ایران مطرح شد. از آنجا 
که هند در قرارداد سال ۲016 بدعهدی کرد، باید ببینیم این 
کشور این بار عزم خود را در این خصوص جزم کرده است؟ 
در تابستان گذشته رودرا گائوراو شِرِست، سفیر هند در 
تهران، طی گفت وگویی مطبوعاتی تفاوت  های توافق ۲016 با 
توافق ۲0۲۴ را تشریح کرد و در عین   حال علت جذابیت این 
پروژه را برای هند توضیح داد. او تصریح کرد در قرارداد سال 
۲016 این مبلغ ۸5 میلیون دلار بود اما در قرارداد جدید به 
1۲0 میلیون دلار افزایش   یافته است. در قرارداد سال ۲016، 
هند همچنین متعهد شده بود 150 میلیون دلار برای توسعه 
زیرساخت      های مربوط به بندر چابهار از جمله برای اتصال آن 
به پس  کرانه ایران تامین مالی کند که اکنون هند این تعهد 

مالی را نیز به حداقل ۲50 میلیون دلار افزایش داده   است.
می شود یا نه! ■

۲ کشور قدیمی آسیایی قرار است همکاری هایی در بندر 
چابهار داشته باشند. عراقچی اعلام کرده است هند مشغول 
رایزنی با دولت آمریکا برای معافیت های تحریمی بندر چابهار 
اس��ت و باید ببینیم خوشبینی در این باره در عمل به چه 

نقطه ای می رسد. 
چند روز پیش نیز نارندرا مودی، نخست وزیر هند در کاخ 
سفید با ترامپ دیدار کرد و پس از گفت وگوهای صورت گرفته، 
ترامپ دوباره سخنان تندی را علیه کشورمان ایراد کرد. او 
گفت ۴ سال قبل )در دور اول ریاست جمهوری وی( ایران 
پولی برای تقویت گروه هایی مثل حماس و حزب الله نداشت 

و حالا او دوباره برگشته است!
در یک نگاه کلی باید دید با وجود سخنان متناقض ترامپ 
درباره کشورمان و مواضع تندی که او در این باره با امضای 
یادداشت ریاست جمهوری برای بازگرداند فشار حداکثری 
اتخاذ کرده است، آیا هند می تواند در معافیت تحریمی بندر 
چابهار موفق باشد؟ یا اصلا این کشور که سال ۲016 یکبار 
در قراردادش با ایران درباره چابهار بدعهدی کرد، این بار به 
آن میزان جدیت دارد که قرارداد سال ۲0۲۴ خود با کشورمان 

را با جدیت دنبال کند؟

اخبار

سیاسی
دوشنبه 29 بهمن 1403

وطن امروز     شماره 4257

جلسه ویژه کمیسیون آموزش برای 
بررسی قتل دانشجوی دانشگاه تهران

رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس 
شورای اسلامی از تشکیل جلسه فوق العاده این کمیسیون 
درباره قتل دانشجوی دانشگاه تهران به دست سارقان با 
حضور وزیر علوم، رئیس دانشگاه تهران، فرمانده فراجای 
تهران بزرگ و مس��ؤولان قوه قضائیه خبر داد. به گزارش 
تسنیم، علیرضا منادی سفیدان گفت: کمیسیون آموزش 
مجلس بعد از ظهر امروز )دیروز( در یک جلسه فوق العاده  
و ویژه، با دعوت از وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، رئیس 
دانشگاه تهران، شورای صنفی دانشجویی کوی دانشگاه 
تهران، فرمانده فراجای تهران بزرگ و معاون قوه قضائیه 
موضوع و مسائل پیرامون قتل امیرمحمد خالقی، دانشجوی 
دانش��گاه تهران به دست س��ارقان را بررسی و پیگیری 
می کند. وی با بیان اینکه از دست دادن فرزندان عزیز ما که 
سرمایه های انسانی و ملی کشور هستند، در سایه بی توجهی 
برخی مسؤولان برای ما پذیرفته نیست، تصریح کرد: در 
این جلسه ضمن بررسی مسائل پیرامون قتل این فرزند 
عزیزمان، اقدامات امنیتی، قضایی و بازدارنده انجام شده پس 
از قتل ایشان، پیگیر ترک فعل یا قصور احتمالی مسؤولان 
و دستگاه ها که در ایجاد زمینه این حادثه دست داشتند 
نیز هستیم تا با اعمال نظارت بیشتر از تکرار این حادثه که 
موجب تألم ما و مردم عزیزمان شده است، جلوگیری شود.

پدر مرحوم خالقی: 
می خواستند از خون فرزندم 

سوءاستفاده کنند
پدر مرحوم امیرمحمد خالقی در مصاحبه تصویری 
درب��اره حادثه تل��خ فرزند دانش��جویش گفت:  برخی 
می خواس��تند از خون فرزندم سوءاس��تفاده کنند. پدر 
امیرمحمد خالقی، دانشجوی دانشگاه تهران که در جریان 
یک زورگیری به قتل رس��ید، گفت: پسرم فقط به فکر 
درس خواندن بود و ما به فضای مجازی کاری نداریم و 
برخی نظر متفاوتی از ما دارند و می خواس��تند از خون 

فرزندمان سوءاستفاده کنند.

عارف: 
»امنیت سایبری« باید ارتقا یابد

مع��اون اول رئیس جمهور در دی��دار وزیر، معاونان و 
مدیران ارشد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، با تاکید 
بر تلاش برای ارتقای جایگاه ایران در عرصه فناوری های 
نوظهور حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: امنیت 
سایبری موضوع بسیار مهمی برای ما است، در این حوزه 
سرمایه گذاری جدی انجام داده و استادان و دانشگاهیان 
نخب��ه را به هم��کاری دعوت کنی��د. محمدرضا عارف 
همچنین تاکید کرد: دفاع سایبری برای ما بسیار مهم 
است، در این حوزه، کار را با جدیت با همکاری دانشگاه ها 
و وزارتخانه های ذی ربط دنبال کنید و بویژه از تحقیقات و 
پژوهش در این حوزه حمایت کنید و با همکاری اساتید و 
دانشگاهیان نخبه کار را پیش ببرید. وی ادامه داد: در بحث 
امنیت و رمزنگاری، تلاش های خوبی در چند سال گذشته 
از سوی انجمن رمز ایران در همکاری با وزارت آموزش و 
پرورش انجام شده است که باید اینگونه کارها تقویت شود.

نخست وزیر تاجیکستان 
امروز به تهران می آید

نخست وزیر تاجیکستان به دعوت رسمی محمدرضا 
عارف، معاون اول رئیس جمهور به منظور انجام س��فر 
رس��می دوجانبه به ته��ران می آید. قاهر رس��ول زاده، 
نخست وزیر تاجیکس��تان به دعوت رسمی محمدرضا 
عارف، معاون اول رئیس جمهور به منظور انجام س��فر 
رسمی دوجانبه امروز به تهران می آید. گفتنی است این 
مقام بلندپایه تاجیکستان در رأس هیاتی بلندپایه وارد 
تهران خواهد شد. نخست وزیر تاجیکستان همچنین به 
عنوان میهمان ویژه در سومین همایش اقتصادی خزر 
شرکت خواهد کرد. مس��عود پزشکیان، رئیس جمهور 
چندی پیش برای نخستین بار به تاجیکستان سفر کرد.

برگزاری نخستین همایش ملی 
جنگ  شناختی در دافوس ارتش

فرمانده دانش��گاه فرماندهی و س��تاد ارتش گفت: 
نخستین »همایش ملی جنگ شناختی« دوشنبه )امروز 

۲9 بهمن( در دافوس آجا برگزار خواهد شد.
به گزارش ایس��نا، امیر سرتیپ حسین ولیوندزمانی 
افزود: در این همایش که با ش��رکت دانشگاه ها و مراکز 
علمی نیروهای مس��لح برگزار خواهد ش��د، محورها و 
پنل های تخصصی یازده گانه از جمله »جنگ  شناختی 
و امنیت ملی«، »فرماندهی و کنترل جنگ شناختی«، 
»قدرت نرم«، »ه��وش مصنوعی و فناوری های جنگ 
شناختی« و »مدیریت و فرماندهی جنگ های آینده« با 
رویکرد جنگ  شناختی مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

امیر س��رتیپ ولی وند اظهار کرد: دانشگاه فرماندهی 
و س��تاد ارتش در آذرماه سال جاری نخستین همایش 
فرماندهی و کنترل در جنگ  ش��ناختی را برگزار کرده 
که دستاوردها و رهیافت های علمی این همایش نیز در 
نخستین همایش ملی جنگ  شناختی ارائه خواهد شد.

 پروازها به لبنان تا 1۸ فوریه 
معلق است

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: »با توجه به 
موضوعات امنیتی حاکم بر فرودگاه بیروت، پروازها به لبنان 
دست کم تا 1۸ فوریه متوقف است«. حسین پورفرزانه در 
جمع خبرنگاران درباره اینکه گفته شده اسرائیل تهدید 
کرده هواپیما های ایرانی که به سمت لبنان پرواز کنند را 
منهدم می کند، توضیحاتی ارائه کرد. وی گفت: این جمله 
و تهدید را نش��نیده ایم اما آنچه بین سازمان هواپیمایی 
کشوری ایران و لبنان به صورت مکتوب عنوان شده این 
است که لبنانی ها از ما خواستند با توجه به شرایط خاص 
امنیتی در بیروت و لغو همه پرواز های بین المللی، پرواز ها 
ب��ه این فرودگاه تا 1۸ فوریه معلق اس��ت و جابه جایی 

مسافران ایرانی نیز انجام نخواهد شد.

مذاکرات وزرای خارجه ایران و هند در مسقط؛ عراقچی: مودی دنبال اخذ معافیت های تحریمی بندر چابهار است

فیلم هندی یا منافع ملی؟

کمت��ر از یک ماه پ��س از ورود 
دونالد ترامپ به کاخ سفید، بار دیگر 
زمزمه آغاز مذاکرات دوجانبه میان 
تهران - واشنگتن در موضوع هسته ای 
تبدیل به تیتر اصلی خبرگزاری ها و 
رسانه های جریان اصلی شده است. 
چهل وهفتمین مس��تاجر کاخ س��فید پس از دیدار با بنیامین 
نتانیاهو در چهارم فوریه، جهت مصاحبه ها و سخنرانی های خود 
را به سمت تهدید ایران به فشار حداکثری، حمله نظامی و در عین 
حال تمایل برای رسیدن به توافق بزرگ چرخانده است. میزان 
تناقض گفتاری ترامپ درباره پرونده ایران به قدری زیاد است که 
به روشنی نمی توان سیگنال های »دعوت به مذاکره« یا »تهدید 
به جنگ« را تشخیص داد. اساساً گذاشتن شروطی غیرقابل اجرا 
درباره »راستی آزمایی و سپس منفجر کردن برنامه اتمی ایران« 
یا تهدید مستمر به بمباران زیرساخت های کشور توسط اسرائیل 
ناش��ی از ادراک غلط دولت ترامپ درباره تنظیم روابط با دولت 

جدید ایران است. 
بازی با کلم�ات؛ ترامپ از دل تناقض گفتاری درباره ایران به  ■

دنبال چیست؟
ترامپ همزمان با امضای »یادداشت اجرایی« ریاست جمهوری 
مبنی بر احیای کمپین فشار حداکثری علیه ایران، از عدم تمایل 
خود برای افزایش بر تهران می گوید. رئیس جمهور جمهوری خواه 
آمریکا صبح پنجم فوریه در ش��بکه اجتماعی »سوشال تروث« 
هرگونه خبرسازی درباره همکاری آمریکا- اسرائیل برای قلع و قمع 
ایران را رد کرد و از تمایل برای رسیدن به یک توافق معتبر با دولت 
ایران گفت. در حالی که ترامپ سیگنال مذاکره با دولت چهاردهم 
را می فرس��تد، همزمان از دوگانه »توافق یا بمباران اس��رائیل« 
رونمایی می کند! با آنکه ترامپ در پاسخ به ادعای خبرنگار حاضر 
در کاخ سفید مبنی بر تضعیف تهران، از »ایران قدرتمند« سخن 
می گوید اما در مصاحبه با فاکس نیوز مدعی می شود سیستم های 
پدافندی ایران از بین رفته و مسؤولان کشور در وضعیت ترس به 

سر می برند! مجموعه ادعاهای متناقض فوق سبب می شود بسیاری 
از تحلیلگران نسبت به صداقت ترامپ برای آغاز مذاکرات واقعی 
و ش��رافتمندانه با تهران دچار تردیدهای جدی شوند. اظهارات 
متناقض و غیرواقعی با چه هدفی از سوی رئیس جمهور جدید 
آمریکا بیان می شود؟ آیا وی »وحدت ملی ایرانیان« را هدف قرار 
گرفته یا تن به »پلن بی« نتانیاهو برای تحت فشار قرار دادن تهران 

و ایجاد سایه جنگ در منطقه داده است؟
شروط غیرقابل قبول؛ بازنویسی شروط دوازده گانه پمپئو ■

تنها س��اعاتی پس از دیدار دونالد ترامپ و بنیامین نتانیاهو، 
رئیس جمهور آمریکا با امضای »یادداشت اجرایی« که یک مرحله 
پایین تر از »فرمان اجرایی« دارای الزام اجرایی است، مانند سال 
۲01۷ برنامه اتمی، موشکی، نفوذ منطقه ای و مساله حقوق بشر 
در ایران را بهانه قرار داد تا بتواند به صورت مؤثر شریان صادرات 
نفت ایران به چی��ن )91 درصد(، معافیت صادرات گاز ایران به 
عراق و حتی بندر چابهار را هدف قرار دهد. در برنامه اعلام شده 
از  سوی دولت ترامپ، هدف اصلی به »صفر« رساندن صادرات 
نفت ایران است تا از این طریق منابع مالی دولت در تهران به اتمام 
رسیده و مقامات ارشد نظام مجبور به تسلیم در برابر خواسته های 
آمریکا و رژیم صهیونیستی شوند. نکته کلیدی و جالب توجه در 
کارزار جدی��د آمریکا علیه ایران آن اس��ت که ترامپ هیچ گونه 
»در باغ س��بزی« مبنی بر رف��ع یا حتی کاهش تحریم ها، ورود 
سرمایه گذاران خارجی به ایران یا کاهش فشار بر تهران نمی دهد، 
بلکه تنها امتیاز وی به جمهوری اس��لامی عدم بمباران ایران از 

سوی رژیم صهیونیستی است! 
»ایران ضعیف«؛ کلیدواژه امنیتی سازی ایران توسط اسرائیل ■

به نظر می رس��د بنیامین نتانیاه��و و ران درم��ر )وزیر امور 
اس��تراتژیک اسرائیل( در جریان دیدار با مارکو ربیو، مایک والتز 
و اس��تیون ویت��کاف، ادراک مردان سیاس��ت خارجی آمریکا را 
درباره توان ایران و محور مقاومت دچار خطای محاسباتی کردند. 
پس از برقراری آتش بس در لبنان و سقوط نظام قانونی سوریه، 
اندیشکده ها، رس��انه ها و تحلیلگران نزدیک به »جریان اصلی« 

سعی کردند کلیدواژه »ایران ضعیف« را به عنوان یک واقعیت، نه 
بازی کلامی، به مخاطبان خود تحمیل کنند. در این روایت سازی 
جعلی، متحدان منطقه ای ایران در نبرد با رژیم صهیونیستی بشدت 
تضعیف شده اند و ایران دیگری از نعمت »حلقه آتش« برای ایجاد 
مانع در برابر اسرائیل برخوردار نیست. این روایت زمانی عجیب تر 
می ش��ود که ترامپ نیز س��خنان نتانیاهو را درباره از بین رفتن 
سیستم های پدافندی ایران تکرار می کند! صهیونیست ها در این 
بازی خطرناک مدعی هستند ایران پس از شکست مقاومت به 
دنبال حرکت به سمت تولید »بازدارندگی اتمی« است تا از این 
طریق بتواند به »معمای امنیت« خود پاسخ دهد! به بیان دیگر 
اسرائیل سعی دارد تنها مسیر باقیمانده برای ایران را حرکت به 
سمت ایجاد بازدارندگی هسته ای نشان دهد! در این صورت بندی، 
غرب در »بزنگاه تاریخی«  و آستانه »پنجره طلایی« برای حمله 
به ایران ضعیف شده قرار گرفته است تا یکبار برای همیشه برنامه 
اتم��ی ایران را هدف ق��رار داده و این تهدید امنیتی را در غرب 
آسیا از بین ببرد. ادبیات ضدایرانی استخدام شده توسط ترامپ 

و ش��روط غیرقابل اجرای وی برای ایران نش��ان دهنده موفقیت 
پروژه »امنیتی سازی ایران« در کاخ سفید توسط نتانیاهو است. 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی موفق شده مانند ۴ سال نخست 
ریاست جمهوری ترامپ، افسار سیاست خاورمیانه ای رئیس جمهور 
جدید آمریکا را به دس��ت گرفته و از ت��وان نظامی، اقتصادی و 
تبلیغاتی واشنگتن برای تضعیف ایران بهره ببرد. واقعیت آن است 
که نقش موثر »لابی یهود« در جریان پیروزی مجدد ترامپ در 
انتخابات به قدری پررنگ است که ساکن جدید کاخ سفید خود 
را وامدار صهیونیس��ت ها بدان��د. در دوران جدید، مقامات دولت 
چهاردهم ضمن باز نگه داش��تن »اتاق مذاکره« برای صیانت از 
منافع ملی کشور، باید با نگاه واقع بینانه هماهنگی راهبردی میان 
آمریکا و رژیم صهیونیستی را مش��اهده کرده و آماده موج های 
تحریم، خرابکاری و ترور در داخل کش��ور باش��ند. در این روند، 
هرگونه نگاه »صفر یا صد« به مس��اله مواجهه با آمریکا یا ایجاد 
دوگانه های خطرناک و جعلی »میدان - دیپلماسی« تنها سبب 
افزایش انشقاق داخلی و تشدید فشار بر مسؤولان نظام خواهد شد.

چرا پیش شرط های ترامپ برای مذاکره با ایران غیرقابل اجراست؟

مذاکره در جاده تهدید!

محمد بیات


